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ÄRENDELISTA
§1 Godkännande av föredragningslistan
§2 Verksamhetsplan och budget 2020
§3 Förändringar inom Farsta fritid
§4 Lägg inte ner parkleken Fagerlid i Hökarängen
§5 Skydd över barnvagnsparkeringen vid Odlarängens 

öppna förskola i Tallkrogen
§6 Bättre belysning och mindre buskage vid gångvägen 

mellan Sandåkraskolan och början på 
Bagarfruvägen/Sköndalsvägen i Sköndal

§7 Hur följs klimatnyttan av nämndens 
klimatinvesteringar upp?

§8 Nya villkor för stadsdelsnämndens föreningsbidrag
§9 Avveckling av Veckobo vård- och omsorgsboende
§10 Brukarundersökning 2019 inom hemtjänst, vård- och 

omsorgsboende och dagverksamhet
§11 Stadsdelsnämndens pensionärsråd år 2020
§12 Ekonomisk månadsrapport november 2019
§13 Stockholms stads säkerhetsprogram 2020-2023
§14 Stockholms stads kemikalieplan 2020–2023
§15 Motion S om en tillväxtstrategi för kulturskolan
§16 Detaljplan för område vid Karlsviks strand, del av 

fastigheten Farsta 2:1 m fl i stadsdelarna Farsta och 
Larsboda

§17 Detaljplan för fastigheten Burmanstorp 1 m fl – 
Telestaden – i stadsdelarna Farsta och Larsboda

§18 Protokoll från pensionärsrådet den 9 december 2019
§19 Protokoll från rådet för funktionshinderfrågor den 9 

december 2019
§20 Protokoll från miljörådets sammanträde den 26 

september 2019
§21 Protokoll från demokrati-, integrations- och 

föreningsrådets sammanträde den 8 november 2019
§22 Protokoll från utvecklings- och näringslivsrådets 

sammanträde den 12 november 2019
§23 Stadsdelsdirektörens beslut enligt delegering och 

övriga anmälningsärenden
§24 Nämndens frågor och information från förvaltningen
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§ 1
Godkännande av föredragningslistan 

Beslut 
Stadsdelsnämnden fastställer den av ordföranden föreslagna 
föredragningslistan för sammanträdet.
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§ 2
Verksamhetsplan och budget 2020 
FAR 2019/613

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens förslag till 

verksamhetsplan och budget för 2020.
2. Stadsdelsnämnden överlämnar verksamhetsplan och budget 

till kommunstyrelsen.
3. Stadsdelsnämnden ansöker om budgetjustering för 

klimatinvesteringar om 2,8 mnkr.
4. Stadsdelsnämnden ansöker om budgetjustering för 

trygghetsskapande åtgärder om 3,5 mnkr.
5. Stadsdelsnämnden ansöker om budgetjustering för giftfri 

förskola om 1,2 mnkr.
6. Stadsdelsnämnden ansöker om 0,02 mnkr för 

kompetensutvecklingssatsning enligt tjänsteutlåtandets 
bilaga 12.

7. Stadsdelsnämnden godkänner omslutningsförändringar om 
161,5 mnkr.

8. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens förslag till 
resultatenheter enligt tjänsteutlåtandets bilaga 2.

Förslag till beslut
Ordföranden Lars Jilmstad m fl (M), Peter Öberg (L), Lisa Carlbom 
(MP) och Malena Liedholm Ndounou (C) yrkade att nämnden 
skulle bifalla förvaltningens förslag. 
 
Kjell Backman m fl (S) yrkade att nämnden skulle delvis bifalla 
förvaltningens förslag och lade därutöver fram ett eget förslag – se 
Reservation i bilaga 1. 
 
Marre Mayr m fl (V) yrkade att nämnden skulle delvis bifalla 
förvaltningens förslag och därutöver fram ett eget förslag – se 
Reservation i bilaga 2. 
 
Beslutsgång
Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden 
hade beslutat enligt förvaltningens förslag.
 
Lars Jilmstad m fl (M), Peter Öberg (L), Lisa Carlbom (MP) och Malena 
Liedholm Ndounou (C) anmälde ett särskilt uttalande – se bilaga 3.
 
Leif Söderström (SD) anmälde ett särskilt uttalande – se bilaga 4.
 
Reservation 
Kjell Backman m fl (S) 
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Se bilaga 1.
 
Reservation 
Marre Mayr m fl (V) 
 
Se bilaga 2.
 
Särskilt uttalande 
Lars Jilmstad m fl (M), Peter Öberg (L), Lisa Carlbom (MP) och 
Malena Liedholm Ndounou (C) 
 
Se bilaga 3.
 
Särskilt uttalande 
Leif Söderström (SD)
 
Se bilaga 4.
 

Handlingar i ärendet
 FAR 2019/613-14 (Godkänd - R 1) Verksamhetsplan 2020
 FAR 2019/613-1 bilaga 1 Agressorapport UB001 VP 2020
 FAR 2019/613-2 bilaga 2 SDN18 - Blankettset VP 2020 (1)
 FAR 2019/613-3 bilaga 3 Plan for upphandling 2020
 FAR 2019/613-4 bilaga 4 Kompetensförsörjningsplan Farsta 

stadsdelsnämnd
 FAR 2019/613-5 bilaga 5 System for intern kontroll 2020
 FAR 2019/613-6 bilaga 6 Väsentlighets och riskanalys med 

internkontrollplan
 FAR 2019/613-7 bilaga 7 Klimatinvesteringar
 FAR 2019/613-8 bilaga 8 Ansökan om medel till giftfri 

förskola 2020
 FAR 2019/613-9 bilaga 9 Ansökan medel for 

trygghetsskapande åtgärder belysning fagersjö elljusspår
 FAR 2019/613-10 bilaga 10 Ansökan medel för 

trygghetsskapande åtgärder Starrmyran och Semlan
 FAR 2019/613-11 Bilaga 11 Ansökan medel för 

trygghetsskapande åtgärder ljusprojektering Skallet
 FAR 2019/613-12 bilaga 12 Ansökan kompetensutveckling 

för BPSD-utbildning 2020
 FAR 2019/613-13 bilaga 13 Globala mål Farsta
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§ 3
Förändringar inom Farsta fritid 
FAR 2019/643

Beslut 
Stadsdelsnämnden beslutar följande
 

1. Delvis bifalla stadsdelsförvaltningens föreslagna 
förändringar inom enheten för Farsta fritid.

2. Parkleken i Odlarängen läggs inte ner.
3. Västboda fritidsgård och fritidsgården Morris bildar en gemensam 

verksamhet enligt nedan.
4. Uppdra till stadsdelsförvaltningen att utreda hur enheten Farsta 

fritid ska kunna tillhandahålla välbesökta verksamheter av hög 
kvalitet.

5. I övrigt anförs följande.
 
Det är viktigt att den barn- och fritidsverksamhet som erbjuds håller 
hög kvalitet och är tillgänglig där och när den efterfrågas. Detta 
gäller särskilt när enheten står inför nödvändiga prioriteringar. 
 
Under året ska verksamheten vid Västboda fritidsgård och vid 
fritidsgården Morris gemensamt se över vilka behov som finns vid 
de två verksamheterna med målet om att bilda en verksamhet som 
har öppet växelvis med gemensam personal samt, om efterfrågan 
finns, på båda platserna under vissa kvällar. I detta arbete ska 
säkerställas att verksamheten vid Morris även fortsättningsvis 
vänder sig till ungdomar med funktionsnedsättning under två 
kvällar i veckan. 
 
Farsta har ett rikt utbud av parklekar och fritidsgårdar, något som vi 
i den grönblåa majoriteten är stolta över. Även efter de här 
föreslagna förändringarna kommer Farsta ha ett större utbud än 
kringliggande stadsdelar. En rik och varierad fritidsverksamhet som 
når en bred målgrupp fyller en viktig funktion i unga människors liv 
och är också en viktig trygghetsskapande åtgärd. Dock finns det 
inget egenvärde i att tillhandhålla verksamheter vid tider eller 
platser där efterfrågan är låg. En utvärdering och översyn 
innehållandes redogörelse av besöksantal, öppettider och 
lokalinventering behöver genomföras. Utifrån detta ska det därefter 
utredas hur enheten fortsättningsvis kan tillhandahålla välbesökta 
verksamheter av hög kvalitet där barnens bästa står i fokus. 
 
Vi menar att verksamheter ska placeras där det finns störst behov. 
Det kan gälla växande områden inom stadsdelen, t ex Norra 
Sköndal.
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Vi är medvetna om att nämndens beslut enligt ovanstående innebär en 
mindre besparing än den som förvaltningen föreslagit. När därför 
förvaltningen inventerar var besparingar i övrigt kan göras vill vi särskilt 
peka på möjligheter att hitta samordningsmöjligheter mellan skolorna och 
stadsdelens fritidsverksamheter. 

Sammanfattning av ärendet 
Inom enheten för Farsta fritid bedrivs olika typer av öppen 
mötesplatsverksamhet för barn, unga och föräldrar – öppen 
förskola, parklek och fritidsgård. Nämnden behöver anpassa 
verksamhetens omfattning för att klara en minskad budgetram. 
Förvaltningen föreslår att Västboda fritidsgård i Farsta centrum, 
parkleken Odlarängen i Tallkrogen och parkleken Fagerlid i 
Hökarängen läggs ner. Vi bedömer också att förvaltningen måste 
minska öppettiderna på kvarvarande mötesplatser. Med föreslagna 
neddragningar bör nämnden kunna minska kostnaderna med cirka 
3,6 miljoner kronor på årsbasis från och med 2021.

Förslaget bygger på en analys där resultat från brukarenkät, 
besöksstatistik, befolkningsunderlag, befolkningsprognos, 
lokalernas lämplighet, lokalkostnader samt geografisk täckning har 
vägts in.

Förvaltningen bedömer i dagsläget att omställningen kan ske genom 
pensionsavgångar och färre behovsanställningar.

Farsta stadsdelsnämnd kommer även efter föreslagna neddragningar 
att ha mer öppen verksamhet för barn och ungdomar i relation till 
invånarantalet än angränsande stadsdelsnämnder.

Förslag till beslut
Ordföranden Lars Jilmstad m fl (M), Peter Öberg (L), Lisa Carlbom 
(MP) och Malena Liedholm Ndounou (C) yrkade att nämnden 
skulle delvis bifalla förvaltningens förslag och lade därutöver fram 
ett eget förslag – se BESLUT ovan.
 
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V) yrkade att 
nämnden skulle avslå förvaltningens förslag och lade fram ett eget 
förslag – se Reservation nedan. I detta instämde Leif Söderström 
(SD).
 
Beslutsgång
Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden 
hade beslutat enligt förslag från Moderaterna, Liberalerna, 
Miljöpartiet och Centerpartiet.
 
Reservation 
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Kjell Backman m fl (S), Marre Mayr m fl (V) och Leif Söderström 
(SD)
 
Stadsdelsnämnden avslår förvaltningens förslag att avveckla 
parkleken Odlarängen i Tallkrogen, parkleken i Fagerlid samt 
fritidsgården Västboda i Farsta.
 
Stadsdelsnämnden ansöker om budgetjustering för Farsta fritid för 
att behålla befintlig verksamhet om 3,6 mnkr.
 
Sammanfattning
Verksamhetens budget inom barn, kultur och fritid för 2020 uppgår 
till 24,1 miljoner kronor vilket är samma budget som 2019. I denna 
budget ingår också stöd till föreningar om 0,5 miljoner kronor, 
vilket är samma belopp som för 2019. Verksamheten idag 
prognostiserar ett underskott om 2 miljoner och förvaltningen 
föreslår att Västboda fritidsgård i Farsta centrum, parkleken 
Odlarängen i Tallkrogen och parkleken Fagerlid i Hökarängen läggs 
ner.
Med av förvaltningens föreslagna neddragningar bör nämnden 
kunna minska kostnaderna med cirka 3,6 miljoner kronor på 
årsbasis från och med 2021. 
 
Istället föreslås att Farsta stadsdelsnämnd ansöker om en större 
budgetram inom barn, kultur och fritid för 2020 som motsvarar 
behovet.
 
Bakgrund
Kommunfullmäktiges budgetram för området Barn, kultur, fritid – 
dit enheten hör – minskade med 4,3 miljoner kronor för 2019 och 
med ytterligare 0,5 miljon kronor för 2020.
Förvaltningen har med stor tydlighet visat att de inte kan behålla 
nuvarande verksamhet och klara en budget i balans.
Förvaltningens förslag är gediget genomarbetat och analyserar både 
geografisk tillgänglighet samt hur varje enskild öppen förskola, 
parklek och fritidsgård fungerar idag och vilken påverkan 
förvaltningens förslag kommer att ha.
 
Nedan följer beskrivningar för respektive verksamhetsområde, då vi 
anser dessa vara värdefulla verksamheter i Farsta stadsdel och 
samhället i övrigt. 
 
Öppen förskola (Verksamhetsbeskrivningen från stockholm.se)
Öppen förskola erbjuder små barn en stimulerande och pedagogisk 
gruppverksamhet i nära samarbete med dig som vårdnadshavare.
 
Öppna förskolan tar tillvara barnens nyfikenhet och lust att lära 
genom lek och skapande. Verksamheten utformas efter barnens och 
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de vuxna besökarnas behov och aktiviteter sker både enskilt och i 
grupp.
 
Träffa andra som är hemma med barn
För dig som är hemma med ett litet barn är den öppna förskolan en 
träffpunkt där du kan knyta kontakt med andra vuxna. Samtidigt 
erbjuds ditt barn lek i en pedagogisk miljö. Du får stöd i 
föräldraskapet av de anställda pedagogerna. Flera öppna förskolor 
har regelbundna träffar med teman eller för en särskild grupp, till 
exempel ensamstående föräldrar eller unga föräldrar.
 
Öppna förskolan är gratis
Öppna förskolan är gratis och du behöver inte anmäla dig. Du är 
självklart tillsammans med ditt barn under hela besöket på öppna 
förskolan
 
Parklek (Verksamhetsbeskrivningen från stockholm.se)
I parkleken Odlarängen lägger vi fokus på utomhusaktiviteter som 
till exempel rörelselekar, spel, idrott på lek, skapande verksamhet 
och umgänge. Vi vill att det ska vara en spännande och trygg 
samlingsplats för barn och unga och deras föräldrar.
 
I parkleken jobbar två personal. Vi har planerade aktiviteter för 
olika åldrar varje vecka.
Vi tänder grillen på torsdagar klockan 14 samt vid förfrågan och 
säljer korv och korvbröd till självkostnadspris. Vi säljer även fika 
med hembakt bröd.
 
Innemiljö
Hos oss kan du syssla med skapande, spel, pussel, böcker, 
pingisbord inomhus.
 
Utemiljö
Här kan du spela basket, bandy och fotboll samt gunga, klättra, 
cykla, åka månbil, experimentera, spela spel, måla, pyssla och 
mycket mer. På vintern kan du också låna pulka, stjärtlapp, 
skridskor och hjälm.
 
Förutom det material som vi plockar fram finns det en månggunga, 
babygungor och vanliga gungor. Det finns en klätterställning med 
stor rutschkana, liten rutschkana, lekhus, tåg och buss. Vi har en 
linbana på ängen. Vi har också ett pingisbord, bandyplan, målade 
vägar, sandlåda med mera.
 
Övrigt
Parkleken Odlarängen ligger inbäddad i grönområden i 
bostadsområdet mellan Tallkrogsplan och Tallkrogsskolan. 
Omgivningen är relativt plan och det finns parkeringsmöjligheter på 
gatorna i området cirka 150 meter bort.
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Fritidsgård (Verksamhetsbeskrivningen från stockholm.se)
På fritids- och ungdomsgården kan du vara med i olika aktiviteter, 
till exempel sport, musik, konst eller data. Du kan också komma dit 
för att fika, läsa tidningar och böcker, träffa kompisar eller prata 
med någon som jobbar där.
Verksamheten är främst för dig mellan 10 och 17 år. Det är gratis 
och du behöver inte anmäla dig i förväg.
 
Västboda fritidsgård
Hit är du välkommen på kvällar, fyra vardagar per vecka, och även 
dagtid under höstlov och sportlov.
Hos oss kan du bland annat spela biljard, pingis, innebandy, dart, 
sällskapsspel, datorspel, pyssla, måla, baka, syssla med 
textilverksamhet och hantverk. Du kan också delta i 
gruppverksamhet, caféverksamhet, filmvisning och utflykter.
 
Utgångspunkten i vår verksamhet är ungdomars egna initiativ och 
intressen för olika aktiviteter i en drogfri och trygg miljö. 
Verksamheten arbetar för att tillgodose behovet av underhållning 
och eget skapande. Vi vill också ge förutsättningar för dig som är 
ung att själv ta ansvar för planering, organisering och genomförande 
av aktiviteter.
 
Förslaget i korthet
Istället för att avveckla parkleken Odlarängen i Tallkrogen, 
parkleken i Fagerlid samt fritidsgården Västboda i Farsta, föreslås 
att förvaltningen begär budgetjustering för att behålla och utveckla 
nuvarande verksamhet.
 
Öppen förskola, parklekar och fritidsgårdar är naturliga 
mötesplatser som gör att människor möts och skapar livslånga 
relationer. Mötesplatser som dessa är en grundpelare i vårt 
samhällsbygge och bygger förtroende och tillit mellan barn, unga 
och vuxna samt skapar trygghet och kontinuitet. Många barn, 
ungdomar och familjer får genom dessa mötesplatser förebyggande 
stöd och hjälp av staden samt av varandra till bråkdelen av 
kostnaden jämfört med andra kommunala, sociala och polisiära 
insatser.
 

Handlingar i ärendet
 FAR 2019/643-1 (Godkänd - R 1) Förändringar inom Farsta 

fritid - tjut
 FAR 2019/643-2 Bilaga 1 öppna förskolor idag
 FAR 2019/643-3 Bilaga 2 öppna förskolor efter föreslagen 

effektivisering
 FAR 2019/643-4 Bilaga 3 parklekar idag
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 FAR 2019/643-5 Bilaga 4 parklekar efter föreslagen 
effektivisering

 FAR 2019/643-6 Bilaga 5 fritidsgårdar idag
 FAR 2019/643-7 Bilaga 6 fritidsgårdar efter föreslagen 

effektivisering
 FAR 2019/643-8 Bilaga 7 befolkning i besöksåldrarna 1-5 

och 6-15 idag och prognos tio år framåt
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§ 4
Lägg inte ner parkleken Fagerlid i Hökarängen 
Inlämnat medborgarförslag, för nämndens ställningstagande
FAR 2019/583

Beslut 
Stadsdelsnämnden besvarar medborgarförslaget från Cherstin 
Rosén om att inte lägga ner parkleken Fagerlid i Hökarängen med 
hänvisning till nämndens beslut i ärendet om förändringar inom 
Farsta fritid.

Sammanfattning av ärendet 
Cherstin Rosén har lämnat in ett medborgarförslag om att inte lägga 
ner parkleken Fagerlid i Hökarängen.

Förvaltningen föreslår att nämnden besvarar medborgarförslaget 
med hänvisning till sitt beslut i ärendet om förändringar inom Farsta 
fritid.

Förslag till beslut
Ordföranden Lars Jilmstad m fl (M), Peter Öberg (L), Lisa Carlbom 
(MP) och Malena Liedholm Ndounou (C) yrkade att nämnden 
skulle bifalla förvaltningens förslag. 
 
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V) yrkade att 
nämnden skulle avslå förvaltningens förslag och lade fram ett eget 
förslag – se Reservation nedan. I detta instämde Leif Söderström 
(SD).
 
Beslutsgång
Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden 
hade beslutat enligt förvaltningens förslag.
 
Reservation 
Kjell Backman m fl (S), Marre Mayr m fl (V) och Leif Söderström 
(SD)
 
Förslag till beslut att medborgarförslaget enligt sedvanlig ordning 
skickas till förvaltningen för beredning.

Handlingar i ärendet
 FAR 2019/583-3 (Godkänd - R 1) Lägg inte ner Fagerlid - 

anmälan av medborgarförslag
 FAR 2019/583-2 Lägg inte ner parkleken Fagerlid i 

Hökarängen - medborgarförslag
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§ 5
Skydd över barnvagnsparkeringen vid Odlarängens 
öppna förskola i Tallkrogen 
Inlämnat medborgarförslag, för nämndens ställningstagande
FAR 2019/579

Beslut 
Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att bereda ett 
medborgarförslaget från Lisa Löfgren om ett skydd över 
barnvagnsparkeringen vid Odlarängens öppna förskola.

Sammanfattning av ärendet 
Lisa Löfgren har lämnat in ett medborgarförslag om ett skydd över 
barnvagnsparkeringen vid Odlarängens öppna förskola i Tallkrogen.

Förvaltningen föreslår att nämnden besvarar medborgarförslaget 
med hänvisning till sitt beslut i ärendet om förändringar inom Farsta 
fritid.

Förslag till beslut
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V) yrkade att 
nämnden skulle avslå förvaltningens förslag och föreslog att 
nämnden istället skulle ge förvaltningen i uppdrag att utreda 
medborgarförslaget – se BESLUT ovan. I detta instämde övriga 
partier. 
 
Beslutsgång
Ordföranden fann att nämnden hade beslutat enligt förslag från 
samtliga partier.

Handlingar i ärendet
 FAR 2019/579-9 (Godkänd - R 1) Skydd över 

barnvagnsparkering vid Odlarängen - anmälan av 
medborgarförslag

 FAR 2019/579-1 Skydd över barnvagnsparkeringen vid 
Odlarängens öppna förskola i Tallkrogen
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§ 6
Bättre belysning och mindre buskage vid gångvägen 
mellan Sandåkraskolan och början på 
Bagarfruvägen/Sköndalsvägen i Sköndal 
Inlämnade medborgarförslag, för nämndens 
ställningstagande
FAR 2019/609

Beslut 
Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att utreda ett antal 
medborgarförslag från Frida Skog (FAR 2019/565), Camilla Göthe 
(FAR 2019/566), Emma Meyerhöffer (FAR 2019/568), Eva-Li 
Brydolf (FAR 2019/569), Eva Rönström (FAR 2019/572) och 
Kristina Ramberg Gustafsson (FAR 2019/575) om mindre buskage 
vid gångvägen mellan Sandåkraskolan och början på 
Bagarfruvägen/Sköndalsvägen i Sköndal.

Sammanfattning av ärendet 
Frida Skog, Camilla Göthe, Emma Meyerhöffer, Eva-Li Brydolf, 
Eva Rönström och Kristina Ramberg Gustafsson har lämnat in 
varsitt likalydande medborgarförslag om bättre belysning och 
mindre buskage vid gångvägen mellan Sandåkraskolan och början 
på Bagarfruvägen/ Sköndalsvägen i Sköndal.

Frågan om belysning faller inom trafiknämndens ansvar och 
förvaltningen har därför vidarebefordrat den delen av förslagen till 
trafikkontoret. Förvaltningen föreslår att nämnden ger förvaltningen 
i uppdrag att utreda den del av förslagen som gäller mindre 
buskage.

Förslag till beslut
Ordföranden Lars Jilmstad (M) yrkade att nämnden skulle bifalla 
förvaltningens förslag.
 
Beslutsgång
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag.
 
Lars Jilmstad m fl (M), Peter Öberg (L), Lisa Carlbom (MP) och Malena 
Liedholm Ndounou (C) anmälde ett särskilt uttalande.
 
Särskilt uttalande 
Lars Jilmstad m fl (M), Peter Öberg (L), Lisa Carlbom (MP) och 
Malena Liedholm Ndounou (C)
 
Med tanke på den otrygghet som upplevs i Sköndal med anledning 
av flertalet rån och misshandel i närheten av nämnda plats, önskar 
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vi att utredningen görs skyndsamt liksom åtföljande åtgärder för att 
minska skymmande siktlinjer.
 
Dessutom önskar vi att förvaltningen följer upp och återrapporterar 
Trafikkontorets synpunkter och åtgärder för att förbättra 
belysningen på platsen.

Handlingar i ärendet
 FAR 2019/609-2 (Godkänd - R 1) Bättre belysning, mindre 

buskage Sköndal - anmälan av medborgarförslag
 FAR 2019/609-1 bilagor sex likalydande medborgarförslag
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§ 7
Hur följs klimatnyttan av nämndens klimatinvesteringar 
upp? 
Svar på skrivelse från SD
FAR 2019/541

Beslut 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på skrivelsen från Sverigedemokraterna om hur klimatnyttan 
av nämndens klimatinvesteringar följs upp.

Sammanfattning av ärendet 
I en skrivelse till stadsdelsnämnden har Sverigedemokraterna ställt 
ett antal frågor om redovisning och uppföljning av de 
klimatinvesteringsmedel som nämnden har beviljats av 
kommunstyrelsen.

Förvaltningen klargör hur beviljade medel utifrån två separata 
ansökningar har slagits samman och redovisats vid tre 
uppföljningstillfällen. Två metoder används för att följa upp 
klimatnyttan med eldrivna lastcyklar. Förvaltningen förtydligar 
också hur beräkningen av klimatnyttan med LED-armatur har gjorts 
utifrån en given uträkningsmall i ansökningsdirektiven.

Förslag till beslut
Ordföranden Lars Jilmstad (M) yrkade att nämnden skulle bifalla 
förvaltningens förslag.
 
Beslutsgång
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag.

Handlingar i ärendet
 FAR 2019/541-2 (Godkänd - R 1) Hur följs klimatnyttan av 

nämndens klimatinvesteringar upp?
 FAR 2019/541-1 Skrivelse SD om uppföljning av 

klimatnyttan av nämndens klimatinvesteringar
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§ 8
Nya villkor för stadsdelsnämndens föreningsbidrag 
Ny behandling efter nämndens återremiss den 19 november
FAR 2019/501

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens redovisning 

som svar på nämndens återremiss av ärendet den 19 
november 2019.

2. Nämnden fastställer nya villkor för nämndens 
föreningsbidrag enligt bilaga till denna paragraf.

Sammanfattning av ärendet 
Stadsdelsnämndens föreningsbidrag utgår i grunden från de 
reglementen, övergripande mål och prioriteringar som 
kommunfullmäktige fastställer för stadens alla verksamheter. Det 
innebär att nämndens riktlinjer för bidraget behöver ses över och 
ändras över tid. Enligt kommunfullmäktiges budget för 2020 ska 
stöd ges efter tydliga och transparenta principer och föreningar med 
odemokratiska värderingar eller kopplingar till våldsbejakande 
extremism ska få eventuellt föreningsstöd indraget.

Förslaget till nya villkor slår fast att syfte och önskade effekter är att 
stötta det ideella föreningslivet som har en viktig demokratisk 
funktion och betydelse för ett levande civilsamhälle. Bidraget ska 
också erbjuda invånarna i Farsta ett brett utbud av kultur och 
fritidsaktiviteter.

Stadsdelsnämndens nuvarande riktlinjer har en uppdelning i tre 
kategorier, vilket har bedömts försvåra både vid ansökan och 
handläggning. Föreningar behöver enligt förslaget till de nya 
villkoren inte placera in den verksamhet de söker bidrag för i någon 
kategori utan föreningar ska uppfylla vissa administrativa krav och 
demokrativillkor som ställs. Utöver dessa beaktas ett antal 
bedömningsgrunder i den verksamhet som föreningar söker för.

Nämnden beslutade den 19 november att återremittera ärendet med 
uppdrag till förvaltningen att utreda om föreningsbidrag kan sökas 
av föreningar med medlemmar från Farsta stadsdelsområde där 
verksamheten bedrivs i annat stadsdelsområde. Förvaltningen har 
konsulterat stadens juridiska avdelning som konstaterar att detta 
skulle strida mot kommunfullmäktiges reglemente för 
stadsdelsnämnderna.

Förslag till beslut
Ordföranden Lars Jilmstad (M) yrkade att nämnden skulle bifalla 
förvaltningens förslag.
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Beslutsgång
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag.

Handlingar i ärendet
 FAR 2019/501-5 (Godkänd - R 1) Nya villkor för 

Föreningsbidrag återremiterat
 FAR 2019/501-4 Villkor för föreningsbidrag från Farsta 

stadsdelsnämnd - bilaga efter återermiss
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§ 9
Avveckling av Veckobo vård- och omsorgsboende 
FAR 2019/644

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden beslutar för egen del om avveckling av 

Veckobo vård- och omsorgsboende i april 2020 enligt 
förvaltningens förslag.

2. Nämnden beslutar om intagningsstopp på boendet från och 
med den 20 december 2019.

3. Stadsdelsnämnden ber kommunstyrelsens ekonomiutskott 
att bekräfta nämndens beslut enligt punkt 1 ovan.

4. Omedelbar justering.

Sammanfattning av ärendet 
Veckobo vård- och omsorgsboende med plats för elva boende drivs 
av nämnden i egen regi. Boendets lokaler är inte anpassade för 
verksamhet enligt dagens krav. Det är även svårt att driva 
småskaliga verksamheter kostnadseffektivt och samtidigt säkerställa 
och utveckla kvaliteten.

I stadens äldreboendeplan görs gällande att det kommer att finnas 
en stor överkapacitet av vård- och omsorgsplatser de närmsta åren. 
Planen föreslår avveckling av mindre boenden, där Veckobo nämns 
som ett av flera.

Förvaltningen föreslår att nämnden beslutar om omedelbart 
intagningsstopp och avveckling av Veckobo vård- och 
omsorgsboende.

Förslag till beslut
Ordföranden Lars Jilmstad (M) yrkade att nämnden skulle bifalla 
förvaltningens förslag.
 
Beslutsgång
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag.
 
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V) anmälde ett särskilt 
uttalande.
 
Särskilt uttalande 
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V) 
 
Socialdemokraterna och Vänsterpartiet i Farsta Stadsdelsnämnd 
delar den bedömning som stadsdelsförvaltningen formulerat i 
tjänsteutlåtandet.
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Vi förutsätter att förvaltningen i samband med avvecklandet 
underrättar äldreförvaltningen, Micasa samt Stockholmshem då 
fastigheten Morgonen 3, Måndagsvägen 32 – 40 ägs av det 
allmännyttiga bostadsbolaget.
 
Fastigheten med de 11 stycken lägenheterna på 32 kvm kan:

 kanske konverteras till ett mindre servicehus för äldre 
boende som dag bor i vår stadsdel i något av alla äldre 
trevånings smalhus utan hiss.

 Eller via bostadsförmedlingen kunna förmedlas som 
ungdomsbostäder alternativt till de som anmält intresse för 
kollektivhusboende.

Handlingar i ärendet
 FAR 2019/644-1 (Godkänd - R 1) Avveckling av Veckobo - 

tjut
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§ 10
Brukarundersökning 2019 inom hemtjänst, vård- och 
omsorgsboende och dagverksamhet 
FAR 2019/587

Beslut 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens redovisning av 2019 
års brukarundersökning inom äldreomsorgens verksamheter vård- 
och omsorgsboende, hemtjänst och dagverksamhet.

Sammanfattning av ärendet 
Stockholms stad utvärderar regelbundet insatser och service till 
invånarna genom brukarenkäter. Det är Socialstyrelsen som årligen 
utför undersökningen Så tycker de äldre om äldreomsorgen i hela 
landet. Förvaltningen redovisar i detta ärende resultatet av 2019 års 
undersökning avseende kommunala vård- och omsorgsboenden, 
hemtjänst och dagverksamhet i Farsta.

Bemötande och förtroende för personalen är områden som återigen 
får höga betyg. Vidare visar undersökningen att de flesta, liksom 
tidigare år, är nöjda och trygga med sin hemtjänst, dagverksamhet 
eller sitt äldreboende.

Resultaten används som en del i förvaltningens systematiska 
kvalitetsarbete och handlings- och åtgärdsplaner utarbetas för alla 
enheter inom äldreomsorgen.

Förslag till beslut
Ordföranden Lars Jilmstad (M) yrkade att nämnden skulle bifalla 
förvaltningens förslag.
 
Beslutsgång
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag.
 
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V) anmälde ett särskilt 
uttalande.
 
Särskilt uttalande 
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V) 
 
Vi vill framföra Pensionärsrådets synpunkter på 
brukarundersökningen som vi delar:
Rådet framför dels att det stora spannet vad gäller svarsfrekvensen 
dels att nivån på redovisningen av brukarundersökningarnas resultat 
i rapporterna är för övergripande och mot bakgrund av det är det 
svårt att dra några slutsatser.
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Handlingar i ärendet
 FAR 2019/587-8 (Godkänd - R 2) Brukarundersökningar 

2019 äldreomsorg
 FAR 2019/587-7 Bilaga 1 Dagverksamhet Edö
 FAR 2019/587-1 Bilaga 7 Postiljonen vård- och 

omsorgsboende somatisk
 FAR 2019/587-2 Bilaga 6 Postiljonen vård- och 

omsorgsboende demens
 FAR 2019/587-3 Bilaga 5 Edö vård- och omsorgsboende 

somatisk
 FAR 2019/587-6 Bilaga 2 Farsta hemtjänst Norra 
 FAR 2019/587-4 Bilaga 4 Edö vård- och omsorgsboende 

demens
 FAR 2019/587-5 Bilaga 3 Farsta hemtjänst Centrum 
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§ 11
Stadsdelsnämndens pensionärsråd år 2020 
FAR 2019/574

Beslut 
Stadsdelsnämnden utser följande ledamöter och ersättare i 
nämndens pensionärsråd år 2020, enligt nomineringar från PRO och 
SPF Seniorerna i stadsdelsområdet:

Inger Sjöberg, PRO Farsta, ledamot
Gun-Britt Dahlberg, PRO Farsta, ledamot
Berit Johansson, PRO Sköndal, ledamot
Alexandra Posacki, SPF Seniorerna Farsta, ledamot
Ing-Marie Svensson, SPF Seniorerna Sköndal, ledamot
Wåge Johansson, PRO Sköndal, ersättare
Bror Palmäng, PRO Sköndal, ersättare
Sven-Göran Svanborg, PRO Farsta, ersättare
Christina Johansson, SPF Seniorerna Farsta, ersättare
Ann-Christine Hanerud (ny), SPF Seniorerna Sköndal, ersättare

Sammanfattning av ärendet 
Förvaltningen föreslår att stadsdelsnämnden utser ledamöter och 
ersättare i nämndens pensionärsråd år 2020 enligt ovanstående 
nomineringar från PRO och SPF Seniorerna i stadsdelsområdet.

Förslag till beslut
Ordföranden Lars Jilmstad (M) yrkade att nämnden skulle bifalla 
förvaltningens förslag.
 
Beslutsgång
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag.

Handlingar i ärendet
 FAR 2019/574-7 (Godkänd - R 1) Pensionärsråd 2020 tjut
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§ 12
Ekonomisk månadsrapport november 2019 
2019/000203

Beslut 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens ekonomiska 
månadsrapport för november 2019.

Sammanfattning av ärendet 
Sammantaget förväntas verksamheterna redovisa en budget i balans. 
Överskott prognostiseras inom nämnd- och 
förvaltningsadministration, flyktingmottagande, förskoleverksamhet 
och arbetsmarknadsåtgärder. Underskott prognostiseras inom 
äldreomsorg, individ- och familjeomsorg, funktionsnedsättning och 
fritidsverksamhet.

Förslag till beslut
Ordföranden Lars Jilmstad (M) yrkade att nämnden skulle bifalla 
förvaltningens förslag.
 
Beslutsgång
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag.
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§ 13
Stockholms stads säkerhetsprogram 2020-2023 
Svar på remiss från kommunstyrelsen
FAR 2019/515

Beslut 
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på remissen av förslag till Stockholms stads säkerhetsprogram 
2020-2023.

Sammanfattning av ärendet 
Ett nytt säkerhetsprogram föreslås ersätta Stockholms stads 
nuvarande Trygghets- och säkerhetsprogram 2018-2021. 
Utgångspunkten vid den revidering som kommunfullmäktige har 
beslutat ska genomföras har varit att tydliggöra stadens höga 
ambition för säkerhetsfrågorna samt att anpassa verksamheten till 
nya omvärldsförutsättningar, lagstiftning och andra riktlinjer som 
finns på området. En viktig förändring som föreslås är att 
säkerhetsfrågorna samlas i ett eget program.
 
Förvaltningen ser positivt på att säkerhetsfrågorna samlas i ett eget 
program då detta skapar förutsättningar för att förverkliga stadens 
höjda ambitionsnivå när det gäller säkerhetsarbet

Förslag till beslut
Ordföranden Lars Jilmstad (M) yrkade att nämnden skulle bifalla 
förvaltningens förslag.
 
Beslutsgång
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag.
 
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V) anmälde ett särskilt 
uttalande.
 
Särskilt uttalande 
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V) 
 
Vi har inget i stort att erinra mot förslaget till säkerhetsprogram. Det 
framtagna förslaget är till stor del en kopia av det gällande trygghet- 
och säkerhetsprogram som togs fram under förra mandatperioden. 
Skillnaden framträder inom två områden. Programmet skulle stärkas 
om hänsyn togs till de synpunkter som framförs nedan.    
 
Majoriteten har valt att ta bort stycket om segregationens effekter på 
trygghet och säkerhet. Att blunda för vilka risker som sociala 
skillnader innebär kan försvaga stadens förståelse och beredskap för 
social oro. Man kan ställa sig frågande till varför majoriteten inte 
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vill ta upp sociala skillnader och om det finns en koppling till 
nedskärningarna som görs på det förebyggande arbetet som till 
exempel förskola, skola och feriejobb till unga. De besparingar som 
majoriteten tror sig göra idag kommer att kosta staden ofantliga 
summor i framtiden när färre barn klarar kunskapsmålen och 
segregationen ökar. Stycket om segregationen bör återföras i 
programmet.  
 
I det nya förslaget är uppföljning och vilket ansvar nämnder och 
styrelser har borttagen. De flesta av stadens program, särskilt de 
som har antagits de senaste åren, innehåller stycken om uppföljning 
och ansvar. Det är något som nämnder och bolag uppskattar i och 
med att programmen blir tydligare med ansvarsfördelning och 
uppföljning. Programmet skulle tjäna på att ha med skrivningar om 
ansvarsfördelning och hur uppföljning ska göras.  
 
Stycken som rör trygghet har plockats bort med motiveringen att det 
ska ingå i ett nytt trygghetsprogram. Tyvärr har vi inte sett något 
sådant program än. Det hade varit av värde att få både de ”nya” 
programmen på remiss – trygghet och säkerhet hänger ihop i stor 
utsträckning. Nu riskerar viktiga synpunkter som hade kunnat 
förbättra programmen utebli.

Handlingar i ärendet
 FAR 2019/515-2 (Godkänd - R 1) Stockholms stads 

säkerhetsprogram 2020-2023
 FAR 2019/515-1.1 Kopia av godkänt tjänsteutlåtande: KS 

2019/1543 Tjänsteutlåtande
 FAR 2019/515-1.2 KS 2019/1543 Bilaga 1 
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§ 14
Stockholms stads kemikalieplan 2020–2023 
Svar på remiss från kommunstyrelsen
FAR 2019/576

Beslut 
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på remissen av förslag till Stockholm stads kemikalieplan 
2020–2023.

Sammanfattning av ärendet 
Miljö- och hälsoskyddsnämnden har på uppdrag av 
kommunfullmäktige tagit fram ett förslag till ny kemikalieplan för 
åren 2020–2023. Förslaget innehåller 49 åtgärder fördelade på åtta 
verksamhetsområden som ska leda arbetet mot att nå målet om en 
giftfri stad. Fokus är på barn och andra särskilt känsliga grupper.

Förslaget har våren 2019 varit på kontorsremiss inom staden och 
remissinstanserna är positivt inställda till planen men framhåller att 
det behövs personella och ekonomiska resurser samt mer stöd från 
kemikaliecentrum.

Förvaltningen anser att det slutliga förslag till ny kemikalieplan som 
nu remissbehandlas är bra. Förslaget utgår från nuvarande 
kemikalieplan men har reviderats och utvecklats. Åtgärder där 
nämnden föreslås ha ett ansvar bedöms vara möjliga att genomföra.

Förslag till beslut
Ordföranden Lars Jilmstad (M) yrkade att nämnden skulle bifalla 
förvaltningens förslag.
 
Beslutsgång
Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag.

Handlingar i ärendet
 FAR 2019/576-2 (Godkänd - R 1) Stockholms stads 

kemikalieplan 2020-2023 
 FAR 2019/576-1.1 Stockholm stads kemikalieplan 2020-

2023 - Redovisning av miljöförvaltningens förslag till ny 
kemikalieplan

 FAR 2019/576-1.2 Bilaga 1 - Stockholm stads kemikalieplan 
2020-2023

 FAR 2019/576-1.3 Stockholm stads kemikalieplan 2020-
2023 - Redovisning av miljöförvaltningens förslag till ny 
kemikalieplan
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§ 15
Motion S om en tillväxtstrategi för kulturskolan 
Svar på remiss från kommunstyrelsen
FAR 2019/317

Beslut 
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på remissen av en motion från Olle Burell, 
Socialdemokraterna, om en tillväxtstrategi för kulturskolan.

Sammanfattning av ärendet 
I en motion till kommunfullmäktige föreslår Olle Burell (S) att 
Stockholms stad tar fram en stadsövergripande tillväxtstrategi för 
Kulturskolan.

Stadsdelsnämndernas uppdrag är att verka för lokal 
kulturverksamhet. Förvaltningen samarbetar med lokala föreningar 
och stadens egna verksamheter för att erbjuda kvinnor och män, 
flickor och pojkar ett brett utbud av kultur, idrott och 
fritidsaktiviteter – både som publik och för eget utövande. Utifrån 
nämndens uppdrag ser vi Kulturskolans betydelse i Farsta. 
Kulturskolan spelar en stor roll för att barn och unga i Farsta ska få 
utöva kultur.

Utifrån nämndens uppdrag kan vi inte bedöma om Stockholms stad 
behöver en tillväxtstrategi för Kulturskolan.

Förslag till beslut
Ordföranden Lars Jilmstad m fl (M), Peter Öberg (L), Lisa Carlbom 
(MP) och Malena Liedholm Ndounou (C) yrkade att nämnden 
skulle bifalla förvaltningens förslag. I detta instämde Leif 
Söderström (SD).
 
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V) yrkade att 
nämnden skulle avslå förvaltningens förslag och lade fram ett eget 
förslag – se Reservation nedan. 
 
Beslutsgång
Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden 
hade beslutat enligt förvaltningens förslag.
 
Reservation 
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V) 
 
Förslag till beslut att uppmana Kommunfullmäktige att bifalla 
motionen.
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Handlingar i ärendet
 FAR 2019/317-3 (Godkänd - R 1) Remiss motion 

kulturskolan tjut
 FAR 2019/317-2 Motion om tillväxtstrategi för kulturskolan
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§ 16
Detaljplan för område vid Karlsviks strand, del av 
fastigheten Farsta 2:1 m fl i stadsdelarna Farsta och 
Larsboda 
Svar på remiss från stadsbyggnadsnämnden
FAR 2019/490

Beslut 
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på remissen av förslag till detaljplan för Karlsviks strand, 
Farsta 2:1 m fl i Farsta och Larsboda.

Sammanfattning av ärendet 
Stadsbyggnadsnämnden föreslår att cirka 750 bostäder, skola, 
förskolor, parkeringshus, parker med mera ska byggas i området 
Karlsviks strand. Befintligt koloniområde med 55 stugor bevaras. 
Larsboda trafikplats ska få en ny utformning som möjliggör för 
hållplatser för motorvägsbuss in mot staden. Kulturhistoriskt 
värdefull bebyggelse och mycket av värdefull natur bevaras.

Förvaltningen är sammanfattningsvis positiv till att området 
bebyggs. Förutom ett stort tillskott på bostäder innebär planen också 
ökade rekreationsmöjligheter kring Drevviken. Samtidigt kommer 
dock naturvärden att påverkas. För att skötselplanen, som ska 
upprättas för den bevarade naturmarken, ska vara genomförbar 
behöver stadsdelsnämnden sannolikt tillföras ekonomiska medel.

Förslag till beslut
Ordföranden Lars Jilmstad m fl (M), Peter Öberg (L), Lisa Carlbom 
(MP) och Malena Liedholm Ndounou (C) yrkade att nämnden 
skulle bifalla förvaltningens förslag. I detta instämde Leif 
Söderström (SD).
 
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V) yrkade att 
nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag och lade därutöver 
fram ett eget förslag – se Reservation nedan. 
 
Beslutsgång
Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden 
hade beslutat enligt förvaltningens förslag.
 
Lars Jilmstad m fl (M), Peter Öberg (L), Lisa Carlbom (MP) och 
Malena Liedholm Ndounou (C) anmälde ett särskilt uttalande.
 
Reservation 
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V) 
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Enligt förslag till beslut och därutöver anföra:
Karlsviks strand är ett komplext projekt och särskilt i delarna vid 
Ekebergabacken där det redan är bebyggt. Främst gäller det 
parkeringshus, det monumentalt höga huset samt förslag om 
bebyggels av bostadsrätter i det kvarter som kallas E. 
 
De höga husen i denna detaljplan känns aparta då man egentligen 
vill signalera natur och rekreation. Höga hus och täthet signalerar 
stad och stadsliv. 
 
Vi är också tveksamma till den höga andelen bostadsrätter då det 
redan nu finns rikt med just denna upplåtelseform i området och 
angränsande område. Därför förespråkar vi fler hyresrätter.
 
Kvarter E är den enda och sista öppna ytan i anslutning till 
Hökarängsbadet. Denna yta har sedan lång tid tillbaka använts för 
ett antal olika aktiviteter och ändamål; för kringresande 
tivolin/cirkusar samt extra parkering för besökare under både 
sommar- och vinterhalvåret. Det planerade parkeringshuset kommer 
inte på långa vägar att täcka detta behov.
Eftersom de angränsande och redan beslutade markanvisningarna 
tvärs över gång- och bilvägen ned till badet är aktiverade (Se Sisab 
och Småa på kartan) kommer hela Hökarängsbadet att inneslutas på 
sikt om kvarter E genomförs och upplevas som en ”privat” plats.
 
Utöver detta är vi djupt oroade över trafiksituationen kring Sköndal 
och Larsboda. Denna utveckling kommer att kräva en betydligt 
förbättrad kollektivtrafik. I annat fall kommer att bli svårt att både 
ta sig ut och in i dessa nya bostadsområden.
 
I området kring Ekebergabacken, Perstorspsvägen och Hökarängens 
gård finns rikt på kultur- och naturvärden. Varken bebyggelsens 
gestaltningsförslag eller dess skala korrelerar med dessa värden. Det 
som föreslås vara de starka värden att ”sälja in” det nya området 
med kommer att byggas bort. Väldigt lite friytor föreslås i förlaget 
och därtill även ytor för spontanidrott mm.
 
Särskilt uttalande
Lars Jilmstad m fl (M), Peter Öberg (L), Lisa Carlbom (MP) och 
Malena Liedholm Ndounou (C)
 
Förvaltningen gör en gedigen genomgång av planens förtjänster och 
även vissa negativa konsekvenser.  Vi delar förvaltningens 
bekymrade kommentarer till parkeringstalen och menar i likhet med 
förvaltningen att de på flera håll är för lågt satta.  Vi förordar höjda 
parkeringstal kring nivån 0,7 per lägenhet.
 

Sida 34 (63)



Farsta stadsdelsnämnd Protokoll nr 7/2019

2019-12-19

Planen missar tyvärr behovet av utomhusanläggningar (främst 
bollplaner) för idrott.  Med den stora mängd bostäder som 
tillkommer är detta en allvarlig brist.

Handlingar i ärendet
 FAR 2019/490-4 (Godkänd - R 1) Detaljplan för Karlsviks 

strand, del av fastigheten Farsta 2:1 m fl
 FAR 2019/490-2 Planbeskrivning Detaljplan för Karlsviks 

strand, del av fastigheten Farsta 2:1 m.fl. i stadsdelarna 
Farsta och Larsboda, S-Dp 2012-13613

 FAR 2019/490-3 Karta - Karlsviks strand
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§ 17
Detaljplan för fastigheten Burmanstorp 1 m fl – 
Telestaden – i stadsdelarna Farsta och Larsboda 
Svar på remiss från stadsbyggnadsnämnden
FAR 2019/489

Beslut 
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på remissen av förslag till detaljplan för fastigheten 
Burmanstorp 1 m fl – Telestaden – i Farsta och Larsboda.

Sammanfattning av ärendet 
Stadsbyggnadskontoret föreslår att före detta Teliaområdet ska 
omvandlas till en levande stadsdel med blandade funktioner. Planen 
möjliggör för cirka 2 000 bostäder, två skolor, fem förskolor, en 
idrottshall och lokaler för handel, kontor, verksamheter och service. 
Nya allmänna platser skapas och de två delområdena Vitsand och 
Mårbacka sammankopplas med varandra och med omgivningarna.

Ågesta Broväg omvandlas till stadsgata med Teletorget som central 
samlingspunkt. Nya gång- och cykelbroar anläggs över Nynäsvägen 
för att minska vägens barriäreffekt. Utvecklingen av området kräver 
en ombyggnation av Larsboda trafikplats. Förslaget omfattar även 
en ny angöringsgata till Larsboda verksamhetsområde.

Förvaltningen är sammantaget positiv till förslaget att omdana och 
utveckla det gamla Teliaområdet till Telestaden. Utformningen av 
den storskaliga nya bebyggelsen längs Nynäsvägen behöver 
studeras vidare i det fortsatta planarbetet. Planerade förskolor som 
förvaltningen ska driva ska inkludera tillagningskök, vilket inte 
finns med i förslaget. Det är bra att området innehåller många olika 
funktioner förutom bostäder eftersom det ökar möjligheterna till en 
levande stadsdel.

Förslag till beslut
Ordföranden Lars Jilmstad m fl (M), Peter Öberg (L), Lisa Carlbom 
(MP) och Malena Liedholm Ndounou (C) yrkade att nämnden 
skulle bifalla förvaltningens förslag. I detta instämde Leif 
Söderström (SD).
 
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V) yrkade att 
nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag och lade därutöver 
fram ett eget förslag – se Reservation nedan. 
 
Beslutsgång
Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden 
hade beslutat enligt förvaltningens förslag.
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Lars Jilmstad m fl (M), Peter Öberg (L), Lisa Carlbom (MP) och 
Malena Liedholm Ndounou (C) anmälde ett särskilt uttalande.
 
Reservation 
Kjell Backman m fl (S) och Marre Mayr m fl (V) 
 
Enligt förslag till beslut och därutöver anföra:
Telestaden är ett av södra Stockholms större bostadsprojekt, under 
utveckling av Rikshem och Ikano bostad. På kulturhistorisk mark 
ska nu en modern och varierad stadsdel utvecklas.
 
Det är allmänt vedertaget, och flera rapporter påvisar, att konst och 
kultur bidrar till både attraktion och värdeökning av ett område. 
Konst och kultur skapar liv och rörelse och attraherar även annat 
näringsliv, tex restauranger och scener som skapar en 
kvällsekonomi samt trygghet.
 
I det förslag som nu ligger saknas denna typ av mötesplatser, som 
just kan skapa den levande stadsdel som efterfrågas. I annat fall kan 
detta lätt bli en ”sovstadsdel”. Närheten till Farsta centrum har 
framförts som en ”konkurrent” och inget kan vara mer fel. Det är 
snarare fler platser som behövs och att dessa snarare bygger 
varandra än parasiterar på varandra.
 
I övrigt anser vi att det är ytterst oklart kring trafiklösningar och hur 
Trafikverket ställer sig till en ombyggnation av trafikplats 
Larsboda. Detta kan vara en kritisk och avgörande faktor då det 
även sker exploatering på andra sidan Nynäsvägen; Karlsviksstrand, 
Klockelund och Drevikens strand.
 
Vi upplever också att den mänskliga skalan saknas vad gäller 
höjden på ett antal bostadshus. Särskilt dem utmed Ågesta broväg. 
Detsamma gäller de storskaliga husen vid 
Nynäsvägen/Mårbackagatan. De siktlinjer som behövs i denna typ 
av hög exploatering saknas och det påpekas också att naturvärden 
försvinner i ganska stor omfattning.
 
Vi ställer oss också tveksamma till den begränsade yta/barn som 
planeras på förskolegårdarna.  Med andra friytor för lek och rörelse 
i området kan 20 kvm/barn vara acceptablet, men då detta inte 
kommer att vara fallet anser vi det allt för snålt tilltaget.
 
Särskilt uttalande
Lars Jilmstad m fl (M), Peter Öberg (L), Lisa Carlbom (MP) och 
Malena Liedholm Ndounou (C)
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Det är bra att detta område nu kommer att fyllas med bostäder och 
olika verksamheter. Men vi anser att området behöver fler 
utomhusanläggningar för bollsport och annan idrott.
 

Handlingar i ärendet
 FAR 2019/489-5 (Godkänd - R 1) Detaljplan för fastigheten 

Burmanstorp 1 m fl Telestaden
 FAR 2019/489-2 Planbeskrivning Detaljplan för fastigheten 

Burmanstorp 1 m.fl. Telestaden, i stadsdelarna Farsta och 
Larsboda, S-Dp 2014-13908

 FAR 2019/489-4 Karta - Telestaden 
 FAR 2019/489-3 Karta - Telestaden 
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§ 18
Protokoll från pensionärsrådet den 9 december 2019 
FAR 2019/273

Beslut 
Stadsdelsnämnden lägger protokollet från pensionärsrådets 
sammanträde den 9 december 2019 till handlingarna.

Förslag till beslut
Ordföranden Lars Jilmstad (M) yrkade att nämnden skulle lägga 
protokollet till handlingarna.
 
Beslutsgång
Nämnden beslutade enligt ordförandens förslag.

Handlingar i ärendet
 FAR 2019/273-11 Protokoll pensionärsrådet 191209
 FAR 2019/273-12 Protokoll pensionärsrådet 191209 bilaga
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§ 19
Protokoll från rådet för funktionshinderfrågor den 9 
december 2019 
FAR 2019/274

Beslut 
Stadsdelsnämnden lägger protokollet från funktionshinderrådets 
sammanträde den 9 december 2019 till handlingarna.

Förslag till beslut
Ordföranden Lars Jilmstad (M) yrkade att nämnden skulle lägga 
protokollet till handlingarna.
 
Beslutsgång
Nämnden beslutade enligt ordförandens förslag.
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§ 20
Protokoll från miljörådets sammanträde den 26 
september 2019 
FAR 2019/272

Beslut 
Stadsdelsnämnden lägger protokollet från miljörådets sammanträde 
den 26 september 2019 till handlingarna.

Förslag till beslut
Ordföranden Lars Jilmstad (M) yrkade att nämnden skulle lägga 
protokollet till handlingarna.
 
Beslutsgång
Nämnden beslutade enligt ordförandens förslag.

Handlingar i ärendet
 FAR 2019/272-5 Protokoll miljörådet 190926
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§ 21
Protokoll från demokrati-, integrations- och 
föreningsrådets sammanträde den 8 november 2019 
FAR 2019/304

Beslut 
Stadsdelsnämnden lägger protokollet från demokrati-, integrations- 
och föreningsrådets sammanträde den 8 november 2019 till 
handlingarna.

Förslag till beslut
Ordföranden Lars Jilmstad (M) yrkade att nämnden skulle lägga 
protokollet till handlingarna.
 
Beslutsgång
Nämnden beslutade enligt ordförandens förslag.

Handlingar i ärendet
 FAR 2019/304-4 Protokoll demokrati- integrations- och 

föreningsrådet 191108
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§ 22
Protokoll från utvecklings- och näringslivsrådets 
sammanträde den 12 november 2019 
FAR 2019/269

Beslut 
Stadsdelsnämnden lägger protokollet från utvecklings- och 
näringslivsrådets sammanträde den 12 november 2019 till 
handlingarna.

Förslag till beslut
Ordföranden Lars Jilmstad (M) yrkade att nämnden skulle lägga 
protokollet till handlingarna.
 
Beslutsgång
Nämnden beslutade enligt ordförandens förslag.

Handlingar i ärendet
 FAR 2019/269-7 Protokoll utvecklings- och näringslivsrådet 

191112
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§ 23
Stadsdelsdirektörens beslut enligt delegering och övriga 
anmälningsärenden 
2019/000008

Beslut 
Stadsdelsnämnden lägger sammanställningen till handlingarna.

Sammanfattning av ärendet 
Här redovisas en sammanställning över beslut som 
stadsdelsdirektörens har fattat enligt delegering och övriga 
anmälningsärenden, bland annat sådana beslut i andra kommunala 
instanser och hos externa myndigheter som rör stadsdelsnämnden.
 
Följande beslut av direktören anmäldes:
 

1. 2019-10-28: Investering för bättre sikt vid parkvägar. 
Genomförandebeslut. FAR 2019/510. (Enligt 
inriktningsbeslut i tertialrapport 1 2019, dnr 2019/000237 
och 8:14.)

2. 2019-11-25: Avtal med Sodexo AB om köp av 
antidecubitusmadrasser för Edö vård- och omsorgsboende. 
FAR 2019/646. (8:12)

3. 2019-12-04: Rättegångsfullmakt för Magda Välikoski, 
tillförordnad enhetschef vid enheten barn och ungdom 
utredning. Dnr FAR 2019/633. (Enligt nämndbeslut 2015-
11-17, dnr 1.1-730/2015)

4. 2019-12-05: Beslut om tillförordnade stadsdelsdirektörer 
och ombud att föra nämndens talan under jul- och 
nyårshelgen 2019/2020. Dnr FAR 2019/645.

 
(Inom parentes anges, där det är aktuellt, enligt vilken ärendegrupp i 
nämndens delegeringsförteckning som delegerade beslut har fattats. 
Beslut om vidaredelegering fattas enligt nämndens beslut 2018-06-
14 § 6 om förvaltningschefens rätt att vidaredelegera; dnr 1.1-
255/2018.)

Förslag till beslut
Ordföranden Lars Jilmstad (M) yrkade att nämnden skulle lägga 
sammanställningen till handlingarna.
 
Beslutsgång
Nämnden beslutade enligt ordförandens förslag.
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Handlingar i ärendet
 FAR 2019/8-20 Sammanställning stadsdelsdirektörens beslut 

och övriga anmälningsärenden 191219
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§ 24
Nämndens frågor och information från förvaltningen 
 
 
Följande skrivelse lämnades in.
 
Nya frågor om uppföljning av klimatnyttan av nämndens 
klimatinvesteringar (bilaga)
Leif Söderström (SD)
 
BESLUT
Nämnden uppdrar åt förvaltningen att bereda skrivelsen till ett 
kommande sammanträde. 
 
 
Vid förra sammanträdet frågade Socialdemokraterna och 
Vänsterpartiet hur många obesatta vakanser förvaltningen har i 
dagsläget inom olika verksamheter. Förvaltningschefen svarade att 
antalet anställda i stadsdelsförvaltningen i slutet av september var 1 
434. Antalet vakanta tjänster varierar eftersom medarbetare slutar 
och nya börjar, ibland kan det bli ett glapp innan en ny medarbetare 
är på plats. Det finns inget system för att ta fram antal vakanta 
tjänster, vi har därför ställt frågan till samtliga chefer inom 
förvaltningen. I dagsläget finns:

 två vakanta tjänster inom förskola där rekrytering pågår
 inom gruppbostäder LSS finns sex vakanta tjänster p.g.a. 

utbildning och tjänstledigheter, vikarier har satts in
 inom äldreomsorg finns vakanta tjänster avseende sjuksköterskor 

och rehab personal, rekrytering pågår och under tiden sker 
bemanning via bemanningsföretag

 inom individ- och familjeomsorg finns en vakant tjänst då en 
medarbetare är sjukskriven. Arbetsuppgifter har fördelats till 
andra.

 förvaltningens preventionssamordnare är föräldraledig, 
arbetsuppgifterna har fördelats på andra medarbetare eftersom det 
är svårt att hitta en vikarie till den tjänsten

 det finns två vakanta enhetschefstjänster där rekrytering pågår
 
Socialdemokraterna och Vänsterpartiet frågade hur många som har 
fått heltidstjänster inom förvaltningens arbetsområden under 2019. 
Förvaltningen lovade återkomma med svar.
 
 
Ordföranden tackade förvaltningen och önskade alla en god jul och 
ett gott nytt år och avslutade den öppna delen av sammanträdet.
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Verksamhetsplan för 2020 

för Farsta Stadsdelsnämnd 

 

 

Dnr. FAR 2019/613 

 

Ärende 2 

 

Välj ett objekt. 

 

Välj ett objekt. 

 

Kjell Backman (S) m.fl. 

 

 

 

Förslag till beslut 

 

1. Att delvis godkänna förvaltningens förslag till budget och verksamhetsplan 2020 

2. Att uppdra åt förvaltningen att återkomma med ett nytt förslag till verksamhetsplan 

och budget för 2020 som bygger på ramarna och intentionerna i Socialdemokraternas 

budgetförslag för staden och på detta förslag för Farsta stadsdelsnämnd 

3. Stadsdelsnämnden anför därutöver följande: 

 

 

Den föreslagna verksamhetsplanen är ett resultat av den budget som kommunfullmäktige 

antagit. Det är en budget som är ett resultat av att den borgerliga majoriteten under denna 

mandatperiod prioriterat skattesänkningar framför en väl fungerande välfärd. Moderaterna, 

Liberalerna, Centerpartiet, Miljöpartiet och Kristdemokraterna har drivit igenom en budget 

som har låga ambitioner för både förskola och äldreomsorg. Det återspeglas nu i nämndens 

förslag till verksamhetsplan.  

 

När bara lönekostnaderna inom stadens pedagogiska verksamheter de senaste åren ökat med 

3-5 % och det varit en uttalad ambition att höja attraktiviteten för exempelvis förskollärar- 

och barnskötaryrkena väljer nu kommunfullmäktiges högermajoritet att lägga en budget för 

förskolan som i princip inte innebär någon uppräkning av schablonen. Denna höjs förvisso 

med 0,9 % men samtidigt höjs personalkostnaderna i form av det så kallade 

personalförsäkringstillägget med 1 %. Resultatet blir en förskola som ska klara pris- och 

löneökningar utan något som helst utrymme för det. Förskolechefer tvingas nu administrera 

besparingar istället för kunskap och pedagogisk verksamhet. 

Denna historiskt låga satsning på förskolan kommer att leda till sämre personaltäthet och 

större barngrupper. Det blir en verksamhet som i grunden mindre tar hänsyn till barns behov 

och gör verksamheten mindre attraktiv för de som vi vill ska jobba i verksamheten.  

Vi socialdemokrater föreslog en budget som skulle ha anslagit 205 miljoner kronor mer till 

förskolan i Stockholm stad.  
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Även äldreomsorgens verksamhet präglas av vägvalet att behålla skattesänkningen från 2019 

framför att höja kvaliteten i äldreomsorgen. Ett effektiviseringskrav på 87 miljoner kronor 

kommer resultera i att stadsdelsnämnderna kommer tvingas till en alltmer restriktiv 

biståndsbedömning. Tvärtemot vad som utlovats från den styrande majoriteten kommer det nu 

alltså att bli svårare att få en biståndsbedömd insats. I det socialdemokratiska 

budgetalternativet var anslagstilldelningen till SDN äldreomsorg 130 miljoner kronor högre 

än det som beslutades av den borgerliga fullmäktigemajoriteten. 

 

I en stad där allt fler känner sig otrygga borde staden prioritera det förebyggande arbetet. 

Polisens uppmaning till staden är tydlig – ge skolan bra förutsättningar att jobba 

förebyggande. Det möts i årets budget med en historiskt låg uppräkning av skolpengen med 

0,9 % - det vill säga även där en nollbudget när det höjda PF-tillägget betalts. Det är inte svårt 

att se att skolorna kommer välja bort det som inte är lagreglerat och att mycket av 

förebyggande insatser kommer att komma an på stadsdelsnämnderna. I detta ligger mycket av 

det förebyggande arbetet. Det är i det sammanhanget värt att notera att förra årets neddragning 

på barn, kultur och fritid om 66 miljoner kronor nu förstärks med ytterligare 11 miljoner i 

sparkrav. Och det i ett läge när stadsdelar redan planerar för stängda fritidsgårdar, parklekar 

och anställningsstopp för fältassistenter.  

I det socialdemokratiska budgetalternativet investerades 50 miljoner kronor mer på barn, 

kultur och fritid samt individ- och familjeomsorgen. Det ger förutsättningar att jobba 

förebyggande. Samtidigt är det angeläget att skolan ges bra förutsättningar och därför 

reserverades drygt 320 miljoner kronor utöver majoritetens förslag till skol- och 

fritidsverksamheter under utbildningsnämnden. 

 

En av de största enskilda satsningar som kommunfullmäktige har gjort på stadsdelsnämnderna 

är att öka anslagen till ekonomiskt bistånd. Samtidigt begränsas ambitionerna för stadens 

arbetsmarknadspolitiska åtgärder. Att föra stockholmare från arbete och utbildning till passivt 

bidragsbehov är i sig fel men det innebär också en ökad belastning på stadsdelarnas 

verksamheter. När jobbtorgen har otillräckliga förutsättningar drabbar det individ- och 

familjeomsorgen och handläggare inom ekonomiskt bistånd.  

 

Det är med andra ord med otillräckliga förutsättningar som stadsdelsnämnderna går in i 2020. 

Vi Socialdemokrater har högre ambitioner. Vi socialdemokrater vill fortsätta arbetet för att 

Stockholm ska vara en stad för alla. En stad som håller samman med höga ambitioner för 

ekologisk, ekonomisk och demokratisk hållbarhet. Det är möjligt – men inte om man väljer 

skattesänkningen före välfärden.    

 

Vi beklagar detta vägval och noterar att om Socialdemokraternas budgetförslag vunnit 

kommunfullmäktiges gehör hade Farsta SDN fått 25,1 miljoner mer för välfärden i vår 

stadsdel.  

 

I vår Socialdemokratiska budget har vi råd med utveckling av ett Stockholm. Nedan kommer 

några av de satsningar som vi vill satsa på under år 2020: 

 

Ekonomi och övergripande finansiering 
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- Ökade intäkter behövs. Stockholms medborgare vill ha en välfungerande välfärd. 

Skatten behöver återställas till 2018 års nivå. 

- Istället för avveckling av ej lagtvingande verksamheter och minimalistisk 

kärnverksamhet vill vi satsa på staden och dess innevånare. 

 

Förskola 

- Vi vill öka schablonen för att säkerställa förskolorna kvalitet och pedagogiska 

verksamhet. 

- Riktad lönesatsning för erfarna barnskötare. 

- Bibehållen målsättning om 41 procent förskollärare enligt KF:s årsmål.  

- Inrätta förstärkningsteam för vikarier. 

- Se till att alla nya förskolor har eget tillagningskök 

 

Idrott 

- Utveckla en lokal plan för hur outnyttjade lokaler kan användas för mindre 

utrymmeskrävande idrotter. 

- Rusta upp grus- och bollplaner i stadsdelen 

- Öppna upp skollokaler på kvällar och helger så att de kan utnyttjas maximalt för barn- 

och ungdomsidrotten 

 

Klimat och miljö 

- Göra en översyn av stadsdelens återvinningsstationer. Förbättra situationen vid dem 

och öka tillgängligheten till dem 

- Minska plastanvändningen på förskolor och äldreboenden. 

- Öka förutsättningarna för biologisk mångfald i stadsdelen bl.a. genom vår- och 

sommarplanteringar och undvika gräsklippning där det är gynnsamt. 

 

Kultur 

- Initiera en lässatsning för barn och unga i stadsdelen 

- Etablera och samanvända möteslokaler för kultur- och föreningsliv. En lokal strategi 

där skola, förskola, staden och privata fastighetsägare samverkar. 

- Öka öppettiderna på biblioteket i Sköndal då   stadsdelen växer kraftigt. 

 

Sociala 

- Medel för att korta väntetider till stadens olika föräldrastödsprogram – alla föräldrar 

som vill ska få stöd och rådgivning i sitt föräldraskap. 

- Fler jour- och familjehem 

- Fler trygghetskontor – genom samverkan med polis, näringsidkare, fastighetsägare 

och civilsamhället. 

- Fortsätta arbetet med att bygga upp socialtjänsten och att förbättra arbetssituationen 

för socialsekreterare och biståndshandläggare. 

-  

Trygghet 

- Fler fältassistenter som rör sig bland unga 

- Ökat öppethållande på parklekar och fritidsgårdar 

- Ambulerande ordningsvakter och fler kameror 
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Äldre 

- Fortsätta utveckla hemtjänsten och förbättra arbetsvillkoren och schemaläggning. 

- Förbättra kontinuiteten genom att inrätta bemanningsenheter med fasta vikarier. 

 

Arbetsmarknad 

- Fler sommar- och feriejobb 

- Vidta åtgärder så att jobbtorgen kan ta emot aspiranter inom max en månad. 

- Öppna ett Jobbtorg i Farsta med fokus på unga 

 

Näringsliv 

- Göra Farsta till en pilot genom att etablera ett lokalt näringslivskontor i samverkan 

med SBR, det lokala näringslivsrådet och lokala företagarföreningar. 

- Skapa samverkan mellan det lokala näringslivet och grundskolorna i stadsdelen. 

 

 

I övrigt hänvisar vi till Socialdemokraternas förslag till budget och verksamhetsplan i 

kommunfullmäktige.  
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Ärende 2
Verksamhetsplan och budget 2020

Farsta stadsdelsnämnd
Sammanträde 19 december 2019

Marre Mayr, Milla Eronen,
Lars Bäck och Niklas Aurgrunn. (V)

FÖRSLAG TILL BESLUT
Stadsdelsnämnden föreslås besluta:

- att delvis godkänna förvaltningens förslag till budget och verksamhetsplan 2020
- att uppdra till förvaltningen att återkomma till nämnden med ett reviderat förslag till 

verksamhetsplan och budget utifrån Vänsterpartiets reservation i kommunfullmäktige.

Stadsdelsnämnden anför därutöver följande:

Majoritetens budgetförslag 

Den blågröna majoriteten har i sin budget för Stockholms stad valt att fortsätta med sänkt kommunalskatt 
med 16 öre, vilket även för 2020 ger en skattesats om 17:74 konor, för övrigt samma skattesats som SD har i 
sin budget för Stockholm. Det motsvarar ett bortfall av skatteintäkter på 400 miljoner i kronor även år 2020.

Skattesänkningar, kommande privatiseringar av välfärdstjänster, försäljningar av stadens tillgångar samt 
ombildningen av allmännyttans hyreslägenheter dränerar den offentliga ekonomin när invånarnas 
gemensamma tillgångar i princip förskingras. Farsta Stadsdelsförvaltning får av den blågröna majoriteten 
inte en höjning som motsvarar ökade löne- och lokalkostnader, övriga kostnadsökningar samt de nyliberala 
effektiviseringskraven som egentligen är besparingskrav. 

Vänsterpartiet i Farsta Stadsdelsnämnd säger därför nej till M, L, MP, C och KD nedskärningar inom

Individ och familjeomsorg                                           Stadsmiljö                                                               Förskolan  

      Äldreomsorg                                           Omsorg om funktionshindrade                                      Arbetsmarknad 

                                                                            Barn, Kultur och Fritid 
                                               (Parklekar, fritidsgårdar, öppen förskola och föreningsstöd)          

Av nedanstående tabell framgår skillnaden mellan den blågröna majoritetetens och Vänsterpartiets förslag 
till verksamhetsplan och budget för 2020.

Vänsterpartiet i Farsta Stadsdelsnämnd Nettobudget 2020
Farsta Stadsdelsnämnd Budget 2019 Blågrön Vänsterpartiet Diff. Vänsterp. * Skattesats 18:04 för 2020

Budget 2020 Budget 2020 * vs Blågrönt **
Individ och familjeomsorg 171,9 184,2 188,5 4,3 Som jämförelse våra grann-
Stadsmiljö 12,9 13 13,5 0,5 kommuner och några
Förskoleverksamhet 353,8 370,8 384,5 13,7 "nyliberala idealkommuner".
Äldreomsorg 603,7 616,8 630,7 13,9 Tyresö kommun 19:95
Omsorg om funktionshindr. 294,4 310,5 317 6,5 Huddinge kommun 19:87
Barn. Kultur och Fritid 34,9 34,4 39,7 5,3 Haninge kommun 19:68
Arbetsmarknad 18,2 17,7 19,5 1,8 ---
Ekonomiskt bistånd 101,7 107,5 107,6 0,1 Värmdö kommun 19:18

1591,5 1654,9 1701 46,1 Danderyd kommun 18:95
Nacka kommun 18:43

** V:s budget kompenserar för lön- och prisutveckling, effektiviseringskrav samt ger utrymme för en
förstärkning av Individ och Familjeomsorg, Förskola, Äldreomsorg, Omsorg om funktionshindrade
samt Barn, Kultur och Fritid. Sammantaget en uppräkning med 6,88 % i förhållande till 2019
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Vänsterpartiets budgetförslag
Vänsterpartiet föreslår en skattesats om 18:04 kronor vilket 2019 var en skattehöjning med 14 öre. Totalt 
anslår Vänsterpartiet 22,1 miljarder kronor till de 14 Stadsdelsnämnderna, vilket är 617,5 miljoner kronor 
mer än vad de blågröna partierna, Moderaterna, Miljöpartiet, Liberalerna, Centern och Kristdemokraterna 
avsätter i sin budget. Då vi prioriterar de sju ytterstadsdelarna så ger det Farsta Stadsdel ytterligare 46,1 
miljoner kronor mer jämfört med de blågröna partiernas budget.  Vår budget baseras även på att vi ökat från 
58 000 invånare 2018 till 60 000 invånare vid kommande årsskifte 2019/2020. 

Individ och familjeomsorg

Inom detta område så satsar vi på att stärka socialtjänsten, inklusive förstärkning av ungdomsmottagningar, 
sociala insatsgrupper (SIG) och särskilt kvalificerade kontaktpersoner. Vi fortsätter arbetet med 
handlingsplanen för socialsekreterare och biståndshandläggare. Det innebär bland annat bibehållna mentorer 
och administrativt stöd. 

Vi höjer även schablonen för socialpsykiatri, boende med särskild service, stödboende, boendestöd och 
sysselsättning samt stärker anhörigstödet vid kriminalitet, missbruk samt psykisk ohälsa. 

Stadsmiljö

Inga generella nyliberala effektiviseringar (besparingskrav) samt en mindre förstärkning av medlen för 
parkskötsel. På sikt skall parkskötseln såväl som snöröjning m.m. utföras i egen regi med egen personal och 
utrustning. Fortsatt satsning på trygghet genom bland annat bättre belysning av offentlig miljö i samverkan 
med trafiknämnden. Stadsdelsnämnden ska också föreslå kommunfullmäktige att Majroskogen och 
Fagersjöskogen blir naturreservat. 

Förskoleverksamhet 

Inga generella nyliberala effektiviseringar (besparingskrav) samt en höjd schablon om 4 procent, vilket är 
3,1 procent mer än de blågröna partiernas 0,9 procent. Vi anslår också medel för introduktionsförskolor som 
ska bedrivas i samverkan med utbildningsnämnden samt att utveckla familjecentralen i Farsta med öppen 
förskola samt socialtjänst som samlokaliseras med barnavårdscentralen samt barnmorskemottagningen.

Äldreomsorg

Inga generella nyliberala effektiviseringar (besparingskrav) på utförarsidan samt generösare 
biståndsbedömning. Den kommunala hemtjänsten ska vara utförare för de som avstår från att välja. Vidare 
höjer vi anslagen till hemtjänst, avlösning och ledsagning, dagverksamhet med 3,5 procent, vilket är 1 
procent mer än de blågröna partiernas budget.  Vi anslår även mera till tryggt mottagande samt till 
utveckling och etablering av aktivitetscenter.

Omsorg om funktionshindrade 

Inga generella nyliberala effektiviseringar (besparingskrav). Vi ökar även anslaget till hemtjänst och 
ledsagning för funktionshindrade med 3,5 procent, vilket är 1 procent mer än de blågröna partiernas 
budget. Vi höjer även schablonen för vuxen- och barnboende, daglig verksamhet, korttidshem och 
korttidstillsyn med 3 procent vilket är 1,6 procent mer än de blågröna partiernas budget.

Barn, kultur och fritid

Inga generella nyliberala effektiviseringar (besparingskrav). Vi vill istället satsa på medborgarkontor och 
samhällsvägledning. Vi vill återuppta arbetet med medborgarbudgetar enligt den metod som utvecklats av 
SKR, Sveriges Kommuner och Regioner.
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Vi vill fortsätta att satsa på en fritid för alla i samtliga nio bostadsområden i vår stadsdel med ett förstärkt 
trygghetspaket som innehåller en satsning på parklekarna, de öppna förskolorna och fritidsgårdarna samt 
flera fältassistenter. Vi avvisar alla förslag om att lägga ned eller kraftigt minska dessa verksamheter.

Vi vill även under 2020 inleda en dialog med alla kulturföreningar och kulturarbetare som är verksamma i 
stadsdelen med målet att utveckla och etablera ett kulturhus i Farsta Centrum. Detta för att efter valet 2022 
kunna inleda en gemensam planprocess med exploaterings- och stadsbyggnadsnämnderna.  

Arbetsmarknad

Inga generella nyliberala effektiviseringar (besparingskrav), däremot flera feriejobb i egen regi och i 
samverkan med andra förvaltningar och stadens bolag.

Vänsterpartiet vill även att förvaltningen får i uppdrag att bereda frågan om att Farsta Stadsdelsnämnd till 
Stockholms kommunfullmäktige ska hemställa om att utreda och senare fatta beslut om att utse Farsta till en 
pilotstadsdel med ett lokalt etablerings- och näringslivskontor samt anvisa ekonomiska och personella 
resurser till detta. Detta för att vi ska kunna utveckla såväl lokalt företagande som tillskapa nya 
arbetstillfällen inom vår stadsdel. 

Ekonomiskt bistånd

Vänsterpartiet satsar på kompensatoriska insatser med 1000 kr/barn och år för barn vars föräldrar har 
försörjningsstöd. 

Stadsdelsnämnden ska också ha en beredskap för att söka ytterligare anslag ur den centrala medelsreserven 
då kommande lågkonjunktur kan komma att leda till avskedanden och så kallad hyvling av arbetstider som 
kan komma att hårdast drabba ensamstående föräldrar. Men även invånare med låg a-kasseersättning samt 
låg ersättning från sjukförsäkringen kommer att drabbas om det blir en längre lågkonjunktur med nuvarande 
majoritetsförhållanden i riksdagen när det gäller behovet av en förändrad finans- och skattepolitik från 
regeringen.   

Så drabbar de blågrönas partiernas budget välfärden och tryggheten i Farsta

Den latinska sentensen ”Esse non videre” – att verka men inte synas – brukar ibland tillskrivas en svensk 
finansdynasti som utvecklats från att vara dominerande inom den tidigare industrikapitalismen till att bli en 
stor lättrörlig och kortsiktig aktör bland nutidens så kallade riskkapitalister. Själva begreppet riskkapital är 
egentligen ganska missvisande då det främst är andras kapital, i detta fall invånarnas inbetalda 
kommunalskatt som riskeras samtidigt som de privata vinsterna säkras. Främst sker detta i Stockholm via 
privatisering av tidigare gemensamt ägda och drivna välfärdstjänster som de blågröna partierna gärna 
överlämnar till olika företag ägda av diverse riskkapitalbolag. 

Den nuvarande majoritetens politik kännetecknas i vår stadsdel av – ”att inte verka och inte så gärna synas”. 
Detta då den lokala blågröna majoriteten förvandlats till ett slags transportkompani som lojalt genomför de 
nedskärningsbeslut som fattats centralt av nuvarande blågröna majoritet. Men som inte så gärna vill möta 
vare sig de invånare som drabbas av nedläggningar samt nedskärningar eller besvara frågvisa 
lokaljournalisters och oppositionspartiers frågor. 

Individ och familjeomsorg

Inom denna verksamhet är det främst socialpsykiatrin som drabbas hårt av effektiviseringar som egentligen 
är nedskärningar. Redan under 2019 har bristen på tillräckliga resurser, främst personal varit tydlig och för 
2020 kommer verksamheten ännu en gång hårdbantas. Det drabbar en utsatt grupp av medmänniskor och vi 
ifrågasätter kraftigt den människosyn som uttrycks genom nedskärningarna.
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Inom individ och familjeomsorg bedrivs en viktig förebyggande och trygghetsskapande verksamhet som 
riktar sig till alla barn, ungdomar och familjer, men som nu tyvärr kommer att fortsätta åsidosättas ännu ett 
år.

Förskoleverksamhet

Då de blågröna partierna inte ens vill räkna upp anslaget med vad som krävs för täcka kostnadsutvecklingen, 
så kommer våra kommunala förskolor inte kunna anställa tillräckligt med förskolelärare och barnskötare, 
men det kommer även bli sämre arbetsvillkor för köks- och lokalvårdspersonal när det fattas pengar. 
Detta kan i sin tur leda till större barngrupper vilket gör det svårare för våra medarbetare att bedriva den 
pedagogiska verksamhet de kan och vill göra. Slutresultatet blir otrygga barn och föräldrar samt en utarbetad 
och i slutändan en sjukskriven personal. 

Äldreomsorg

De kommer att bli färre hemtjänsttimmar som kommer att kunna beviljas då de blågröna partierna inte avsatt 
tillräckligt med resurser för hemtjänsten. Vi bedömer att det är en stor risk att samma biståndsbedömda 
insatser kommer utföras hos de äldre, men med en väsentligt krympt tidsram. Exempelvis att de insatser som 
tidigare gjorts under 45 minuter ska utföras på 30 minuter. Detta leder i sin tur till en hårdare belastning på 
vår personal vilket kan leda till arbetsmiljöproblem och sjukskrivningar, men även att de äldre inte kommer 
att få alla de insatser som behövs för att tiden helt enkelt inte räcker till. 

Samtidigt framgår det genom analys av aktuella områdesfakta för Farsta Stadsdelsnämnd och Region 
Stockholms senaste folkhälsorapport från november 2019 att Farsta alltjämt har flera yngre äldre med sämre 
hälsotillstånd än andra stadsdelar. Det betyder kortfattat att våra äldre invånare har ett större behov av tidiga 
insatser från stadsdelens äldreomsorg.

Omsorg om funktionshindrade

Färre ledsagartimmar. Även detta drabbar en utsatt grupp medmänniskor som har behov av omsorgsinsatser 
för sitt dagliga liv och vi ifrågasätter även här kraftigt den människosyn som uttrycks genom 
nedskärningarna.

Barn, kultur och fritid

Då verksamhetsområdet barn, kultur och fritid är en frivillig verksamhet som inte regleras i olika lagar och 
föreskrifter så drabbas samtliga verksamheter av brutala besparingar och kortsiktiga nedskärningar. Den 
blågröna majoriteten struntar fullständigt i den betydelse som dessa verksamheter har i det förebyggande 
arbetet för att förstärka tryggheten i vår stadsdel. Förutom den kommande nedläggningen av parklekarna 
Odlarängen i Tallkrogen och Fagerlid i Hökarängen samt fritidsgården Västboda på Forshagagatan i Farsta, 
så kommer även resterande verksamhet drabbas hårt av den kortsiktiga blågröna nedläggningspolitiken.

De kvarvarande sex parklekarna samt de fem fritidsgårdarna för högstadieungdomar samt den öppna 
förskolan kommer att få ett kraftigt minskat öppethållande. Men nedskärningen inom detta område kommer 
också betyda att det blir mindre resurser för den program- och kulturverksamhet som främst riktas till 
föräldralediga föräldrar, förskolor samt våra seniora invånare. 

Vi kan också notera att föreningsbidraget inte kommer att kunna förstärkas trots att vårt invånarantal ökat 
och kommer att fortsätta stiga de kommande åren.
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Arbetsmarknad

Inom detta området kan den blågröna majoritetens politik sammanfattas med att det blir färre feriearbeten 
för våra ungdomar samt inga resurser för att stimulera ett ökat företagande och flera arbetstillfällen inom 
Farsta stadsdelsområde. 

Ekonomiskt bistånd

Den blågröna majoriteten har inom detta område ingen beredskap för den kommande lågkonjunktur.

Raserad välfärd en del av systemskiftet

De blågröna nedskärningarna inom alla verksamhetsområden i Farsta Stadsdelsområde är brutala men tyvärr 
inte förvånande. Detta då fyra av de dessa partier har olika programdokument som på kort och lång sikt 
förespråkar ett nyliberalt systemskifte för alla former av välfärd. Målet är att privatisera allt såsom sjukvård, 
barn- och äldreomsorg, fritid och kultur o.s.v. 

Istället ska all välfärd vara varor på en kommersiell marknad och den enskilde invånaren ska via avgifter 
och privata försäkringar köpa sig sin välfärd av olika företag. Den som vill lära sig hur detta otrygga och 
egoistiska samhälle ska växa fram kan ta del av de rapporter som Svenskt Näringslivs tankesmedja Timbro 
publicerat. Att en sådan utveckling skulle fortsätta att gynna de högerextrema nationalistiska krafterna bryr 
de sig inte om då sänkta skatter och ökade bolagsvinster alltid ska prioriteras.

Stadsdelens personal ingen förbrukningsvara

Inom Farsta Stadsdelsnämnd finns cirka 1 300 medarbetare som ser till att alla invånare oavsett ålder får 
olika former av viktiga och värdefulla välfärdstjänster året runt, såsom exempelvis vårdbiträden, 
lokalvårdare, kökspersonal, förskolelärare, fritidsledare, socialsekreterare, barnskötare, enhets- och 
avdelningschefer, biståndsbedömare, utredare, ledsagare m.fl.  

De blågrönas otillräckliga budget drabbar inte bara invånarna i form av sämre välfärd utan även de anställda 
kommer att få en tuffare arbetssituation och oklarare anställningsvillkor. 

Detta då det inte kommer finnas tillräckligt med ekonomiska resurser för att exempelvis kunna erbjuda de 
som har ofrivillig deltid en heltidstjänst istället. Även de som har tidsbegränsade visstids- och 
timanställningar kommer inte att kunna erbjudas tryggare anställningsvillkor och därmed en fast lön som ger 
dem möjlighet att exempelvis kunna teckna hyreskontrakt och andra former av mer långsiktiga 
privatekonomiska kontrakt/avtal. Det vill säga en långsiktigt hållbar och trygg livssituation. 

Det gör även att det kommer att uppstå vakanser då våra medarbetare på grund av arbetssituationen kommer 
att söka sig till andra kommuner eller företag för att få bättre och tryggare arbetsvillkor. Vilket ytterligare 
kommer att öka arbetspressen på våra kvarvarande medarbetare. Ett resultat kommer att bli en stigande 
sjukfrånvaro, men även sjuknärvaron kommer öka då många kommer att gå till arbetet trots sjukdom i 
solidaritet med arbetskamraterna. 

Sammanfattningsvis anser Vänsterpartiet att stadsdelens personal aldrig ska hanteras som en 
förbrukningsvara vilket kan bli ett resultat av de besparingar och nedskärningar som den blågröna budgeten 
innehåller. 
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Malena Liedholm Ndounou (C) 

 

 

 

Särskilt uttalande 

 

Vi vill tacka förvaltningen för en bra verksamhetsplan. Trots en stram budget planerar förvaltningen 

för en mycket bra verksamhet som kommer att öka Farsta-bornas livskvalitet. 

Bland många bra inslag i verksamheten noterar vi att trygghetsfrågorna är fortsatt viktiga och här ser 

vi att förvaltningen agerar mycket aktivt. Vi hoppas också att förvaltningen, i likhet med hur det har 

varit under detta verksamhetsår, kan erbjuda stadsdelens äldre en rad olika uppskattade aktiviteter. Vi 

ser också fram mot att de stora satsningarna på parker och gångstråk under det kommande året 

kommer ytterligare öka Farsta-bornas trivsel. 
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Farsta stadsdelsnämnd 

2019-12-19 

Diarienummer: FAR 2019/613 

Leif Söderström (SD) 

 

Punkt 2 

 

Verksamhetsplan och budget 2020 

 

Särskilt uttalande 
 

Ett förslag till verksamhetsplan och budget för stadsdelsnämnden i linje med majoritetens budget i 

kommunfullmäktige har inkommit. 

 

Sverigedemokraterna har presenterat en egen budget i kommunfullmäktige där vi redovisar vår syn 

på hur verksamheten för Stockholms stad bör prioriteras och hänvisar därför till denna för en 

utförligare beskrivning.  

 

Stadsdelen ska säkerställa en trygg och värdig ålderdom för de äldre. Många äldre blir förr eller 

senare beroende av äldreomsorgen för att kunna upprätthålla sin livskvalitet. Behovet kan se väldigt 

olika ut och uppkomma i olika skeden av livet. Vissa vill bo kvar hemma och andra vill bo på ett 

serviceboende eller ett trygghetsboende. Den som vill och kan bo kvar hemma ska ges möjlighet till 

det genom att erbjudas hemtjänst. En individuell bedömning ska alltid göras så att den äldre kan få 

rätt assistans. Om man önskar flytta till ett service- eller trygghetsboende ska man i bästa möjliga 

mån erbjudas en plats i sitt närområde. Det är den äldres vilja och behov som skall styra 

kommunens äldrevård och inte tvärtom.  

 

Vi motsätter oss enskilda satsningar på genusprojekt. Många barn börjar förskolan vid en mycket 

tidig ålder. Förskolan får därigenom ett avgörande inflytande på våra barns vardag. Förskolan 

formar också framtidens kommuninvånare. Eftersom inflytandet från förskolan är så stort ställer sig 

Sverigedemokraterna avvisande till det som kallas könsneutral genuspedagogik. Det finns 

skillnader mellan män och kvinnor liksom skillnader mellan pojkar och flickor. Dessutom skiljer sig 

varje människa från sin nästa oavsett kön.  

 

Våra lokala grönområden ska värnas då de bidrar till välmående och avkoppling för invånarna. Våra 

parker förbättrar också luften och på så sätt levnadsmiljön för stadens invånare. Fortsätter man på 

den inslagna vägen att stockholmarnas parker ska bebyggas kommer resultatet bli en ökad ohälsa, 

och överlag försämras levnadsmiljön. Det är också viktigt att kommunen förbättrar riktlinjerna vid 

upphandling kring kött och råvaror i syfte att bli en mer djurvänlig kommun. Målet är att svensk 

mat ska serveras inom kommunens verksamheter. På så sätt kan långa och onödiga transporter 

undvikas samtidigt som Stockholms stad stödjer svenska bönder.  

 

Vi vill vidare särskilt anmärka följande: 

 

Gällande klimatinvesteringsprojekt - Bilaga 7 ”Plantering av 30 träd i växtbädd med bio-kol”, 

anser vi inte att de miljö- och klimatmässigt neutraliserande effekterna står i proportion till 

projektets kostnader. 

 

Utifrån projektbeskrivning kan följande utläsas: 
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Sammanlagt 30 nyplanterade träd beräknas tillsammans ta upp 4 200 kilogram koldioxid per år, 

vilket motsvarar på ett ungefär utsläppet från en Volvo V70 förutsatt att den går 2100 mil på ett år 

(21 000 x 200g CO2/km).  

 

Träden som planteras i bio-kolväxtbäddarna blir inte heller fullväxta förrän ett antal år, vilket 

innebär att det koldioxidupptag som är utgångspunkten för det i projektet angivna analytiska 

koldioxidupptaget är överskattat under de första åren.  

 

Resultatbeskrivningen är felaktig i den mån som den kvantifierar nyttan av de 30 växtbäddarna 

innehållande bio-kol. Det anges i analysen att en växtbädd håller 0,91 ton koldioxidekvivalenter 

samt att efter 100 år håller en växtbädd 0,73 ton koldioxid.  Därefter görs en beräkning där samtliga 

30 växtbäddar ingår, vars resultat blir 27,3 ton koldioxidekvivalenter för samtliga växtbäddar. Efter 

100 år är innehållet 20.44 ton koldioxidekvivalenter.  Detta betyder att på 100 år har 6,83 ton 

koldioxidekvivalenter neutraliserats av bio-kolen, vilket innebär att varje enskild växtbädd 

neutraliserar 2.27 kilogram koldioxid per år. Detta motsvarar ungefär den mängd koldioxid som en 

Volvo V70 släpper ut på 1 mil. De 30 växtbäddarna neutraliserar på ett år en lika stor mängd 

koldioxid som en Volvo V70 släpper ut på 30 körda mil. 

 

I korthet kan den totala klimatnyttan ses som en neutralisering av den koldioxid som en Volvo V70 

släpper ut på 2 130 mil (2100 + 30 = 2130) till en kostnad på 3,15 miljoner kronor.  

 

Vi sverigedemokrater anser att stockholmarna måste kunna förlita sig på att de åtgärder som den 

styrande majoritetens miljökompetens beslutar om är effektiva ur både kostnads- och miljöaspekt.  
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Avdelningen för stadsutveckling 

Farsta stadsdelsförvaltning 

Avdelningen för stadsutveckling 

 

Storforsplan 36 

Box 113 

12322 Farsta 

Växel 08-50818000 
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Villkor för föreningsbidrag från Farsta 
stadsdelsnämnd 

Farsta stadsdelsnämnd delar varje år ut ett föreningsbidrag till 

föreningar med lokal verksamhet. Hur mycket bidrag som fördelas 

fastställs av nämnden i den årliga verksamhetsplanen.  

Syftet med föreningsbidraget är att: 

- stötta det ideella lokala föreningslivet, som har en viktig 

demokratisk funktion 

- stötta det ideella lokala föreningslivet, som har betydelse för 

ett levande civilsamhälle 

- erbjuda invånarna i Farsta ett brett utbud av kultur och 

fritidsaktiviteter 

Vad bidraget kan användas till  

Bidrag kan sökas av föreningar för verksamhet, aktiviteter, 

evenemang och/eller kulturprogram (nedan kallat verksamhet) som 

sker inom Farsta stadsdelsområde. 

 

Föreningar kan inte söka bidrag för religiös eller partipolitisk 

verksamhet. 

Stockholms stad har olika typer av stöd till föreningar och 

organisationer. För verksamhet som genomförs i hela Stockholms 

stad så kan föreningar söka verksamhetsbidrag från 

fackförvaltningar som idrottsförvaltningen, kulturförvaltningen, 

socialförvaltningen och äldreförvaltningen. 

Dokumenttyp Dokumentnamn 

 

Uppföljning Version 
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föreningsbidrag 
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Krav på föreningen som söker 

För att kunna söka bidrag ska föreningen uppfylla följande 

demokrativillkor. Föreningen ska:  

 ha ett syfte som är förenligt med de värderingar som präglar 

ett demokratiskt samhälle  

 vara öppen för alla som instämmer i föreningens målsättning 

och inriktning  

 ha av medlemmarna godkända stadgar och av medlemmarna 

utsedd styrelse 

 ta ställning för den enskildes grundläggande fri- och 

rättigheter 

 arbeta enligt grundläggande demokratiska principer,  

 verka för jämställdhet, mångfald, alla människors lika värde 

och likabehandling i sin verksamhet 

För att kunna söka bidrag ska föreningen uppfylla följande 

administrativa krav: 

 vara registrerad hos Skatteverket som ideell förening 

 ha en budget i balans och följa god redovisningssed 

 ha ett bankgiro-, plusgiro-, eller föreningskonto registrerat i 

föreningens namn 

 lämna in stadgar, årsmötesprotokoll, verksamhetsplan och 

verksamhetsberättelse med ekonomisk redovisning vid 

första ansökningstillfället och senare på uppmaning av 

förvaltningen 

 ha redovisat eventuellt tidigare beviljat bidrag 

Bedömningsgrunder  

Utöver de demokratiska och administrativa kraven beaktas följande 

bedömningsgrunder i handläggningen av i föreningarnas 

ansökningar: 

 Verksamheten bidrar till bredare utbud, variation och 

mångfald 

 Verksamheten bedrivs i en stadsdel där få aktiviteter sker 

 Verksamheten riktar sig till en underrepresenterad och/eller 

utsatt grupp 

 Antal Farstabor som är medlemmar i föreningen 
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 Antal Farstabor som bedöms kunna ha glädje och nytta av 

verksamheten 

 Verksamheten bedrivs i tillgänglighetsanpassade lokaler och 

föreningen tar hänsyn till tillgänglighetsaspekter för 

verksamheten 

 Föreningen har bra förutsättningar för verksamheten, till 

exempel i form av kompetens både om verksamheten och 

hur administration och ekonomi ska skötas 

 Verksamhetskostnaderna är rimliga i förhållande till 

planerade aktiviteter och omfattningen av verksamheten 

 Resultaten är goda från eventuellt föregående års 

verksamhet som genomförts med föreningsbidrag från 

Farsta   

Ansökan, bedömning och redovisning 

Ansökan 

Ansökan fylls i och lämnas in digitalt via en länk på stadens 

hemsida www.stockholm.se/farsta. På webbsidan finns även 

information om när ansökan senast ska lämnas och annat som är 

viktigt att veta. Möjligheten att ansöka annonseras också i andra 

medier, som till exempel lokalpressen. 

 

I ansökan ska det styrkas att den som söker är föreningens 

firmatecknare eller behörigt ombud som företräder föreningen.  

Bedömning av ansökningar 

Stadsdelsförvaltningen handlägger ansökningarna. 

Stadsdelsdirektören fattar beslut om hur bidraget ska fördelas. 

Föreningsbidrag beviljas för ett år i taget. 

 

Storleken på beviljat bidrag för respektive förening avgörs av 

antalet beviljade ansökningar. Ju fler föreningar som beviljas 

bidrag, desto lägre bidragsbelopp per förening. 

Redovisning av beviljat bidrag 

Föreningar som har fått bidrag är skyldiga att redovisa för 

stadsdelsnämnden hur bidraget har använts. Redovisningen ska ske 

digitalt via länk på stadens hemsida www.stockholm.se/farsta  

senast 31 december samma år.  

Revision 

Förvaltningen har rätt att begära revision av verksamhetens 

ekonomi. Föreningen ska lämna in det förvaltningen begär inom två 

månader. 
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Återbetalning av bidrag 

Om en förening lämnat felaktiga uppgifter kan den bli skyldig att 

betala tillbaka bidraget. Detsamma gäller om verksamheten inte har 

bedrivits på det sätt som föreningen har beskrivit i sin ansökan eller 

om bidraget inte redovisas. Föreningen ska återbetala det 

förvaltningen begär inom två månader. 

Marknadsföring och annonsering  

Vid all annonsering och annan marknadsföring ska föreningen 

informera om att man har fått bidrag från Farsta stadsdelsnämnd för 

det som marknadsförs. Stockholms stads logotype ska användas. 

Den finns att ladda ner på stadens hemsida. 
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Farsta stadsdelsnämnd 

    20191219 

    FAR 2019/541 

    Leif Söderström (SD) 

 

 

Nya frågor om uppföljning av klimatnyttan av nämndens klimatinvesteringar 

 

Vi tackar förvaltningen för svaret på vår ursprungliga skrivelse ”Hur följs klimatnyttan av 

nämndens klimatinvesteringar upp” och uppskattar avsiktsförklaring gällande uppföljningen 

av klimatnyttan för genomförda investeringar. 

 

Förvaltningens utlåtande har skapat nya frågor som vi önskar ha svar på: 

 

1.) Gällande elförbrukningen för de 22 ursprungliga lysrörsarmaturerna anges 

elförbrukningen, på vilken även klimatnyttan för de nya LED-armaturerna beräknats, uppgå 

till 80,000 kwh/år. 80,000 kwh/år motsvarar en normal el-förbrukning för 5 stycken villor. 

 

80,000 kwh/år förutsätter att alla 22 armaturerna är fullt upptända dygnet runt, varje dag året 

runt med en lysrörseffekt i varje armatur på 415W. 

 

415W x 22 Armaturer = 9,1kw 

9,1kw x 24 timmar = 219kwh/dygn 

219kwh x 365 dagar = 7 9978 kwh/år 

 

Fråga till förvaltningen: Är den uppgivna totala förbrukning på cirka 8 0000 kwh/år i de 

ursprungliga armaturerna uppmätt eller på annat sätt bekräftad? 

 

2.) I en ansökan till projektets klimatinvesteringsmedel anges att 120 000: - avsätts för 22 

stycken LED-armaturer inklusive rörelsesensorer samt 60 000: - för två stycken el-lastcyklar. 

Av förvaltningens svar framgår att det snarare handlar om totalt 500 000: -. Ifall 60 000: - dras 

bort för el-cyklarna medför det att 440 000: - reserverats för inköp och installation av 22 

stycken LED-armaturer samtidigt som inga andra tillkommande projekt har beskrivits i 

förvaltningen svar. En prissökning på internet ger vid handen att en modern T8 kompatibel 

LED-armatur på 40W (motsvarar ca 200W glödtrådslampa) kostar cirka 500: - inklusive 

lysrör, vilket för 22 armaturer skulle medföra en total hårdvarekostnad på ca. 11 000: - 

exklusive moms.  

 

Fråga till förvaltningen: Vad är den totala kostnaden för de 22 stycken inköpta LED-

armaturerna fördelat på hårdvara och installation? 

 

c.) Avsikten med de inköpta el-lastcyklarna anges i ansökningshandlingarna vara att spara 2 

mils bilkörning i veckan per cykel. 

 

Fråga till förvaltningen. Vilken typ av bilar förfogar förvaltningen över vars transporter el-

lastcyklarna  skall ersätta. Är det miljöbilar, vilket märke och model ? 
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